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RESEARCH SUMMARY


Of all the Abraham Lincoln iconography,
 two images have come to dominate the popular understandings of the years Lincoln lived in Indiana between 1816 and 1830.  One image is Eastman Johnson’s 1868 painting, Boyhood Days of Lincoln (An Evening in the Log Hut),
 which canonized the scene of Lincoln reading by firelight.  The second image can be found in any number of lithographs and statues that depict a sinewy, axe-wielding Lincoln.
  The images of “Lincoln the reader” and “Lincoln the woodcutter” are sometimes combined into a single work of art, such as Norman Rockwell’s Lincoln the Railsplitter (1965),
 where Lincoln steps into the foreground with an axe in one hand and a giant tome in the other, appearing like a young frontier Moses.  Using these popular images alone, one could conclude that Indiana imbued Abraham Lincoln with an education and a strong work ethic.  To these qualities, one could cite stories that would locate the origins of Lincoln’s fabled honesty,
 kindness,
 and melancholy
 in Indiana.
Historically quantifying how living in Indiana influenced Abraham Lincoln, however, is a difficult matter.  Historians know very little about Lincoln’s adolescence with certainty.  Lincoln wrote two autobiographical sketches,
 in which he devoted about thirty-six sentences total to his life in the Hoosier state.  Lincoln’s three poems about his “childhood-home”
 can be added to this meager corps of documentary evidence, as well as a few scattered allusions to events of his youth in his speeches and letters.  It seems apparent from these sources that Lincoln did not think positively about his early life.  When John L. Scripps, one of Lincoln’s 1860 presidential campaign biographers,
 pressed the candidate for incidents from his youth, he described Lincoln as “painfully impressed with the extreme poverty of his early surroundings – the utter absence of all romantic and heroic elements.” Scripps recalled that Lincoln told him, “It is a great piece of folly to attempt to make anything out of my early life.  It can all be condensed into a single sentence . . . ‘The short and simple annals of the poor.’  That’s my life, and that’s all you or any one else can make of it.”


Despite Lincoln’s statement, many have tried to make sense out of his formative years.  Lincoln’s former law partner, William H. Herndon, was the first to investigate Lincoln’s origins.  Herndon had long harbored intentions to write a Lincoln biography; soon after Lincoln’s assassination, he began interviewing and corresponding with Lincoln family, friends, neighbors, and acquaintances to fill in the missing chapters of Lincoln’s life.  Herndon’s research constitutes the bulk of what historians can claim to know about Lincoln’s youth.


Yet Lincoln’s challenge to biographers and historians to interpret and understand his early life stands.  What are historians supposed to make of Lincoln’s own seemingly random reminiscences, where his account of killing a turkey is juxtaposed next to the death of his mother?
  Or, try giving biographical context to the bizarre anecdote that “he was kicked by a horse, and apparantly [sic] killed for a time.”
  Even with the evidence Herndon gathered, the historian is left with mainly disparate yarns about Lincoln’s adolescence.


Lincoln biographers have struggled to give a narrative form to Lincoln’s Indiana youth that links with his Illinois adulthood.  Nineteenth-century co-biographers William Herndon and Jesse Weik, Ward Hill Lamon and Chauncey Black, and to a lesser extent Josiah Holland,
 all championed what Lincoln scholars have described as the “dunghill” thesis.  Black explained to Lamon, “It is our duty to show the world the Majesty and beauty of his [Lincoln’s] character, as it grew by itself and unassisted, out of this unpromising soil . . . We must point mankind to the diamond glowing on the dunghill.”
 

Herndon stated, “Lincoln rose from a lower depth than any [great man] . . . from a stagnant, putrid pool, like the gas which, set on fire by its own energy and self-combustible nature, rises in jets, blazing, clear, and bright.”
  The biographers who employed the “dunghill” thesis used it as a device to exalt Lincoln’s self-made greatness in triumph over poor socio-economic environments in Kentucky, Indiana, and rural Illinois.  These biographers thereby rejected any relationship between Lincoln’s youth and adulthood in favor of illustrating to their readers “what marvelous contrast one phase of his life presents to another.”


Early twentieth-century Lincoln biographers countered the “dunghill” thesis with the so-called “chin fly” thesis.  Derived from Ida Tarbell’s statement, “The horse, the dog, the ox, the chin fly, the plow, the hog, these companions of his [Lincoln’s] youth became interpreters of his meaning, solvers of his problems in his great necessity, of making men understand and follow him.”
  Tarbell’s presentation of Lincoln’s youth echoed Frederick Jackson Turner’s frontier thesis.  Turner argued, “The advance of the frontier has meant a steady movement away from the influence of Europe, a steady growth of independence on American lines.  And to study this advance, the men who grew up under these conditions, and the political, economic, and social results of it, is to study the really American part of our history.”
  He continued, “[It is] to the frontier the American intellect owes its striking characteristics.  That coarseness and strength combined with acuteness and inquisitiveness; . . . that masterful grasp of material things . . . powerful to effect great ends; that restless, nervous energy; . . . these are [some of] the traits of the frontier.”
  Turner argued that the frontier gave America its defining qualities; Tarbell believed that the defining qualities of the frontier were important in defining Lincoln’s character.
  Tarbell’s work in turn inspired Carl Sandburg, arguably the most popular Lincoln biographer of the twentieth century.

One other Lincoln biography must be discussed.  Some reviewers described Louis Warren’s Lincoln’s Youth (1959) as “the full story of Lincoln’s time in Indiana” and “an accessible and useful history of . . . Lincoln’s early life.”
  In terms of Lincoln biographies devoted exclusively to his time in Indiana, Lincoln’s Youth is far superior to either Charles Garrett Vannest’s Lincoln the Hoosier (1928) or Francis Marion Van Natter’s Lincoln’s Boyhood: A Chronicle of His Indiana Years (1963).  The two strengths of Lincoln’s Youth are the author’s heavy reliance upon primary source documentation, and the corrections made to some elements of the Lincoln in Indiana story, especially rehabilitating the characterization of Thomas Lincoln.
  Lincoln scholar Mark Neely, however, remarked that Lincoln’s Youth “paints too rosy a picture of the Indiana years.”
  Another Lincoln scholar, Paul Angle, leveled harsher criticism and called the book “disappointing.”  Angle criticized Warren’s “long excerpts or summaries of books which Warren, sometimes on doubtful authority, credits Lincoln with having read.”  Warren compounded the problem when he speculated on Lincoln’s reader-response to these books.  Angle derided Warren for making “far too many suppositious statements,” and he cited examples of such.  Angle concluded his review, “The general picture established by William H. Herndon [and Jesse Weik, Herndon’s Lincoln: The True Story of a Great Life] and redrawn on better authority by Albert J. Beveridge [Abraham Lincoln, 1809-1858] remains unchanged [by Lincoln’s Youth].  One must conclude that there is simply no basis in existing historical sources for a different interpretation.”
  Angle’s negative review seems to echo Lincoln’s challenge to Scripps, “‘The short and simple annals of the poor’ . . . that’s all you or any one else can make of it.”

Lincoln also had advised, “If any thing be made out of [my life], I wish it to be modest, and not to go beyond the material.”
  Whether Lincoln wormed his way out of the dunghill, or whether frontier horizons beckoned him to future greatness is not to be argued here.  The Indiana Historical Bureau’s interest in creating a state historical marker on Lincoln’s youth is not to consider the standard theses that Lincoln learned honesty, hard work, and reading in Indiana.  Instead, the Indiana Historical Bureau has explored the question, how did Lincoln’s life in Indiana affect his future public and professional life?  In 1832, two years after leaving Indiana, Lincoln ran for the General Assembly in Illinois;
 voters elected him to that body in 1834;
 and he received his license to practice law in 1836.
  Lincoln established his vocations in a relatively short period after leaving Indiana, and the available oral and written testimony strongly suggests that Lincoln’s Indiana experiences sowed the seeds for his future vocations of politics and law.


In Lincoln’s first published political address to the people of Sangamon County,
 Illinois, the twenty-three year old, independent
 candidate for the Illinois General Assembly, chose to focus on three issues: high interest rate loans, internal improvements, and education.  In speaking about high interest rates, Lincoln addressed a problem he personally encountered in Illinois,
 but his challenge of practices, in general, that are “for the benefit of a few individuals only”
 had a basis in his family’s past as well.  Lincoln later explained to campaign biographer John Scripps the reason for the family’s move from Kentucky to Indiana: “This removal was partly on account of slavery, but chiefly on account of the difficulty in land titles in K[entuck]y.”
  

Some attention needs to be given to the phrase “on account of slavery.”  At least two critics implied that Lincoln gave this phrase to his campaign biographers for political reasons.
  While this interpretation is a possibility, the Indiana Historical Bureau has taken Abraham Lincoln at his word, even though it is unclear exactly how slavery influenced his father’s migration.  It is possible that economic reasons related to slavery also motivated Thomas Lincoln’s move.  As a free laborer in Kentucky, it is likely he occasionally competed against slave labor for jobs.
  Assigning an ideological reason for opposing slavery to Thomas Lincoln, however, is more difficult.  Although Abraham Lincoln’s 1864 statement, “I am naturally anti-slavery. . . . I can not remember when I did not so think, and feel,”
 may lend credence to the existence of an anti-slavery sentiment in Thomas Lincoln’s household, the evidence is not so definite.    Louis Warren wrote that Thomas Lincoln joined the Little Mount Baptist Church while in Kentucky.  Warren declared the church members “were antislavery in sentiment,” but the sources he cited referred not to the Little Mount Church, but the nearby South Fork Baptist Church that reportedly divided on account of slavery, and eventually established itself against slavery.
  Although Warren failed to establish that Thomas Lincoln heard anti-slavery arguments in the religious assembly to which he belonged, Warren did uncover documentation that made it possible, even likely, that Thomas Lincoln heard anti-slavery arguments in the community where he lived.  However, Dennis Hanks, Nancy Lincoln’s first cousin, who lived most of his life near Thomas Lincoln, doubted that slavery influenced the Lincolns’ move to Indiana.
  It should also be noted that the Lincolns’ move to Indiana did not entirely remove the family from a slave state.  Article VI of the Northwest Ordinance of 1787 and Article XI, Section 7 of the Indiana State Constitution of 1816 prohibited slavery in Indiana as a territory and a state, respectively.
  Some Indiana residents owned slaves despite these laws.  The 1820 U.S. Census recorded 190 slaves in Indiana, including three slaves in the Lincolns’ home county of Spencer.


There is more evidence to substantiate that the Lincolns’ relocation was “chiefly on account of the difficulty in land titles in K[entuck]y.”  For many Kentucky settlers, their land troubles stemmed from the absence of a comprehensive and accurate land survey of the state.  Without this data, Kentucky land offices often and mistakenly “issued multiple patents on a single tract to different people.”
  However, the root of Thomas Lincoln’s land difficulties varied from case to case, and the competing land claims so prevalent in Kentucky was not the sole cause for his land problems.  


Thomas Lincoln purchased his first farm, known as the Mill Creek farm, on September 2, 1803 for ₤118.  The farm, located in Hardin County near Elizabethtown, Kentucky, consisted of 238 acres.  There is much that is unknown and curious about this property, and the particulars beyond the scope of this summary.  In 1814, Lincoln sold 200 acres of the Mill Creek farm, and apparently abandoned the remaining thirty-eight acres of his original purchase.  Kent Masterson Brown, author of a National Park Service report on Thomas Lincoln’s Kentucky land dealings, reasoned that, in this case, competing land claims probably caused Lincoln to abandon the thirty-eight acres, and prompted the sale of the remaining acres to recoup some of his original purchase price before someone challenged his title to that acreage as well.


In early June 1806, Thomas Lincoln married Nancy Hanks in Washington County, Kentucky.
  Whether the couple lived on the Mill Creek farm after their marriage is not known, but in 1808 Thomas Lincoln leased two lots in Elizabethtown.
  In late 1808, Thomas and Nancy Lincoln moved from Elizabethtown
 with their toddler daughter, Sarah,
 to a farm on Nolin Creek near Hodgenville, Kentucky, which Thomas purchased despite still owning the Mill Creek farm.  While living on the Nolin Creek farm, Nancy Lincoln bore Abraham on February 12, 1809.
  It is possible that “a brother, younger than [Abraham], who died in infancy,” was born at this farm as well.
  Abraham Lincoln wrote, “I was born on Nolin [Creek]. . . . My earliest recollection, however, is of the Knob Creek place [in Kentucky],”
 where his family re-settled a few years later.
  

The reason for the move from Nolin Creek to Knob Creek illustrates another chapter of Thomas Lincoln’s difficulty with land titles in Kentucky.  Thomas Lincoln purchased the Sinking Spring farm on Nolin Creek from Isaac Bush on December 12, 1808.
  What Lincoln may or may not have been aware of was that Richard Mather, a previous owner of the farm held a lien on the property. On September 1, 1813, Richard Mather sued David Vance, to whom he sold the farm in 1805, on account of an unpaid promissory note of fifteen pounds, twelve shillings, and four pence, which was the outstanding balance due on the farm’s purchase price.  Mather’s suit also named Isaac Bush and Thomas Lincoln, respectively previous and current owners of the farm, as defendants.  Mather charged that both men possessed full knowledge of the unpaid debt when they bought the farm.  Thomas Lincoln contested the suit and indicated that he previously had offered to pay off the balance. Mather denied Lincoln’s attempt at compensation and persisted with the civil action.  The court eventually decided the lawsuit in favor of Mather on September 12, 1816.  In the decision, the court ordered Bush to return to Lincoln the farm’s purchase price with interest and that Vance do likewise for Bush.  The court also ordered that the farm be sold at public auction.  The farm sold for $87.74 on December 19, 1816, around the same time that the Lincolns moved to Indiana.


During or before Mather’s lawsuit, the Lincolns moved to the Knob Creek farm,
 also in Hardin County, Kentucky.
  Unlike the Mill Creek or Nolin Creek farms, Thomas Lincoln only leased, and never purchased, the thirty acres on which he and his family lived at Knob Creek.  However, leasing a farm granted Thomas Lincoln no further peace of mind than his attempted land purchases.  On December 27, 1815, Thomas Lincoln received an ejectment notice ordering him to appear as a defendant, along with his landlord and nine of Lincoln’s fellow tenants, in a lawsuit initiated by the heirs of Thomas Middleton of Philadelphia on account of a 10,000 acre claim.
  Exactly why the Middleton heirs wanted the land is unclear based upon the secondary source evidence, although it is possible that the thirty-eight percent population growth in Kentucky between 1810 and 1820, including a similar increase in the Lincolns’ home county of Hardin, precipitated the eastern heirs interest in the acreage.
  A jury eventually found in favor of Thomas Lincoln on June 9, 1818. 
 Before the jury could render this verdict, Thomas Lincoln had relocated to Indiana in an opportunity to “better his condition.”
  

“My father,” Abraham Lincoln remembered, “removed from Kentucky to what is now Spencer county, Indiana . . . about the time the State came into the Union [on December 11, 1816].”
  The family built a shelter
 and settled in for their first winter in Indiana.  Many years later, Abraham Lincoln remembered Indiana at the time of his family’s move as “a wild region, with many bears and other wild animals still in the woods.”
  Lincoln added, that during that first winter in Indiana “the clearing away of surplus wood was the great task a head.”
  

A winter move made some practical sense.  It would be unlikely for a subsistence farmer, like Thomas Lincoln, to move from a home before he harvested his crops.  Furthermore, moving in winter would allow Thomas and his family time to clear land for spring planting.  This labor is consistent with Abraham Lincoln’s and Dennis Hanks’ early reminiscences of Indiana.
  Thomas Lincoln could also work at his principal trade of carpentry during the winter months.
  According to Hanks, the family immigrated to Indiana without “hogs – cows – chickens or such like domestic animals,” so they did not have to worry themselves about winter forage for livestock.  The family mainly relied upon hunting for sustenance.  Abraham Lincoln remembered that he “took an early start as a hunter” a few days before his eighth birthday when he shot a wild turkey, and many years later he commemorated in verse one of his early Indiana memories about a bear hunt.

In the fall of 1817, Nancy Lincoln’s foster parents (who were also her uncle and aunt), Thomas and Elizabeth Sparrow,
 and their ward, Dennis Hanks,
 joined the Lincolns in Indiana.
  The Sparrows lived in Indiana for about a year before they succumbed to an illness that frequently affected pioneers, the milk sickness.  Pioneers also described the illness according to the symptoms it produced: “the trembles,” “sick stomach,” “puking illness,” and the “slows.”  As the name “milk sickness” implies, human’s acquired the illness through cow’s milk, which had been contaminated through the cow’s ingestion of white snake root, a poisonous plant containing tremetol.  Unfortunately, nineteenth-century Hoosiers knew neither the cause nor treatment of the sickness.  Most often the affliction was fatal.
  Within a month, the milk sickness claimed Lincoln neighbor, Nancy Brooner,
 Thomas and Elizabeth Sparrow, 
 and finally Nancy Lincoln on October 5, 1818.

John Scripps wrote, “Abraham, in the loss of his mother, experienced the first great sorrow of his life.”
  Some writers on Lincoln have made much of this incident and the effect it played on Lincoln’s psychological development.  However, documentation as to how this loss affected Lincoln is extremely limited.  Lincoln’s only specific words on the matter, “In the autumn of 1818 his mother died,”
 seem particularly detached when written in the third person.  Historian Kenneth Winkle cautioned against over-interpreting the effect of Nancy Lincoln’s death on her son.  Winkle offered his explanation based upon the social reality of antebellum America.  He wrote, “His mother’s death was painful . . . but did little, if anything, to set him apart from his contemporaries.”  Winkle explained that early bereavement, including losses of parents, spouses and children, was a very common occurrence throughout, but especially in the first half of, the nineteenth century.


The Lincoln household now consisted of Thomas, his two children, and Dennis Hanks.  However, Nancy’s death “put the family enterprise at risk.”  Historian Richard Nation explained, “A household could not succeed without two adults to provide their gender-inscribed types of labor.”
  Dennis Hanks remembered that Sarah, then eleven years old, cooked for her father, brother, and Hanks, while the males continued hunting, farming, and carpentry.
  The next fall Thomas returned to Kentucky to find a new wife.  In his old hometown of Elizabethtown, Thomas married the widow Sarah Bush Johnston
 on December 2, 1819.
  She had three children from her previous marriage: Elizabeth, John D., and Matilda.
  Abraham Lincoln apparently had little difficulty adjusting to his new mother.  In one of his autobiographical statements, he wrote, “She proved to be a good and kind mother”
  After Lincoln’s assassination, Sarah Bush Johnston Lincoln remembered her stepson, “Abe never gave me a cross word or look and never refused . . . to do anything I requested him.”

Over the next ten years in Indiana, from 1820 to 1830, Thomas Lincoln continued “to better his condition.”  One of his principal means of accomplishing this was through land acquisition.  Historian Richard Nation explained, “Land was necessary to building the family, the basic unit of the community, as it was the means of access to the resources of production and thus the means of ensuring the reproduction of the family.  And land had political meanings as well as economic.  Property, to most early Hoosiers, was the foundation of independence and thereby of equality; only a man who owned his own property could be beyond the manipulations of others and thereby control his own destiny.”
  The process of acquiring title to Indiana lands was more secure than it was in Kentucky.  In accordance with the Land Ordinance of 1785, Congress ordered that public lands in the Northwest Territory be surveyed into six-mile square townships.  The Land Ordinance required settlers to purchase 640 acres at $1.00 an acre, a total price that was beyond the means of most Americans.
  The Harrison Land Act of 1800 reduced the minimum amount of acreage to be purchased to 320, even though a previous legislative act raised the minimum price per acre to $2.00.  The Harrison Land Act also introduced a system of installment paying, under which many settlers purchased their farms.
  The Land Act of 1804 further reduced the minimum amount of acreage to be purchased to 160 acres.
  The Lincolns squatted on their parcel of land from the time they arrived in Indiana in late 1816 until October 15, 1817 when Thomas Lincoln went to the Vincennes Land Office and paid sixteen dollars as a “deposit on account of [160 acres of] Land for which he intends to apply.”
  Ten years later, he cleared the debt to eighty acres after relinquishing the east eighty acres of his original 160 acre claim and exchanging another tract of land he recently acquired in Posey County for credit.

Thomas Lincoln also improved his condition in other ways.  In 1823, Thomas and Sarah Lincoln joined Little Pigeon Creek Baptist Church, where he established himself as a lay leader.
  His neighbors respected and admired his carpentry work.
  While he lived in Indiana, his two step-daughters married,
 and his own daughter, Sarah, married Aaron Grigsby in August 1826.
  Tragically, in January 1828, his daughter died, reportedly in childbirth or complications thereof.

Thomas and Abraham Lincoln were the only survivors of an original family of five.  They had lost an infant son/brother while still in Kentucky, then their wife/mother and daughter/sister in Indiana.  Their mutual bereavement, however, apparently did not draw father and son together, nor did it drive them apart.  Yet, if the extant testimony is to be believed, something else obviously alienated them from one another.
  The root of their differences seems to have been over labor, specifically their views on the end product of work.  Historian Kenneth Winkle advanced the interpretation that, “The apparent breach between father and son reflected a clash of the traditional social system with an emerging new one.”
  Winkle explained that Thomas Lincoln operated under the convention of a landed patrimony, whereby a father would transmit land to his son.  In fact, Thomas had experienced a rough beginning to his own life when his father’s unexpected death deprived him of any landed inheritance.
  It also seems from Hanks’ testimony that land was central to Thomas’ plans for his progeny.
  Conversely, Abraham Lincoln, though raised in a subsistence environment, grew aware of the emerging market economy that gave access to new opportunities beyond the borders of Spencer County.  Winkle noted, “The nature of Lincoln’s ambitions – urban, entrepreneurial, eventually professional – rendered his family’s rural, landed heritage little help to him and largely meaningless.”

An example of Abraham Lincoln’s advocacy of the market economy can be found in his 1832 communication to the people of Sangamon County, where he wrote, “Time and experience have verified to a demonstration, the public utility of internal improvements.  That the poorest and most thinly populated countries would be greatly benefitted by the opening of good roads, and in the clearing of navigable streams within their limits.”
  Although Illinois’ Sangamon River figured prominently into Lincoln’s views of internal improvements, he delivered this communication only two years after he left Indiana, and it raises the question whether the genesis of these ideas came from his Indiana experiences.  Through examination of various events from Lincoln’s youth, a clear demarcation and transition can be found between the subsistence labor he performed in his pre and early teens versus the more enterprising work he did as he neared adulthood.  The labor of his later adolescence would particularly benefit from the presence of internal improvements.  

Writing in the third person, Lincoln depicted the labor of his youth in this way: “A[braham] though very young, was large of his age and had an axe put into his hands at once; and from that [time in 1816] till within his twentythird year, he was almost constantly handling that most useful instrument – less, of course, in plowing and harvesting seasons.”
  The farm chores Herndon’s informants recalled Lincoln performing included plowing,
 butchering,
 shucking corn,
 milling corn,
 pulling fodder,
 clearing fields,
 and making fence rails.
  According to some informants, Lincoln also assisted his father with carpentry.
  Dennis Hanks’ son-in-law, A. H. Chapman, told Herndon, “Lincoln was not in the habit of Working out from home . . . only occasionaly [sic] changing work with the Neighbors which was costomary [sic] in those days.”
  “Changing” or exchange work was a common feature of barter economies, which Spencer County had at that early date, whereby neighbors would reciprocate labor on each other’s farms.  Historian Kenneth Winkle wrote, “While the primitive frontier economy required Lincoln to exchange his labor for goods rather than money, it allowed his first glimpse of the emerging market in manufactured goods that would soon replace subsistence and transform the American economy forever.”
 


Lincoln found other work opportunities beyond the farm, notably on or near the Ohio River.
  Spencer County residents Joseph C. Richardson and Green B. Taylor maintained that Lincoln operated a ferry for James Taylor at Troy for approximately six to nine months circa 1825.
  Lincoln supposedly earned his first dollar while employed as a ferryman.  One source reported that Lincoln described his first dollar as “a most important incident in my life.”
  Aside from this assessment, Lincoln’s first earned dollar would also mark the beginning of a transition from the exchange economy, to which Lincoln had been accustomed, to a wage labor economy.
  

Lincoln continued as a wage laborer in 1828 when James Gentry hired him at eight dollars a month to accompany his son, Allen, in conducting a flatboat of goods to New Orleans.
  Concerning this trip, Lincoln told of an encounter with African Americans who attacked the flat boat “with intent to kill.”  Lincoln and Gentry fought off their attackers, “and then . . . ‘weighed anchor’ and left.”
    The famous quotation attributed to Lincoln when he encountered slavery in New Orleans, “If ever I get a chance to hit that thing [meaning slavery], I’ll hit it hard,” supposedly happened during Lincoln’s second flatboat trip in 1831, after he had moved to Illinois.

Lincoln’s river work is interesting in light of his future political advocacy of internal improvements, such as canals and roads.  He evidently saw transportation routes as ways to open the market economy to places like Sangamon County, Illinois or Spencer County, Indiana.
  Lincoln’s ideas were not original.   Four years before he was born, Indiana territorial legislators authorized canal construction to bypass the dangerous Falls of the Ohio River, thereby improving river navigation from Pittsburgh to New Orleans.  This initial canal never materialized, and after statehood in 1816, the Indiana General Assembly again chartered a company to construct a canal around the Falls.  The project failed because of lack of revenue and proper administration.  In 1825, Kentucky beat Indiana to the project and began constructing the Louisville and Portland Canal to circumnavigate the Falls, which Kentucky completed in 1830.
  Curiously, A. H. Chapman, though without first hand knowledge or any corroborating evidence, claimed that Lincoln and his step-brother, John D. Johnston, worked on the Louisville and Portland Canal.
  

As vital as internal improvements were to an emerging market economy, self-improvement was equally important.  “The new world that Lincoln entered,” Winkle explained, “rewarded individual initiative, competitiveness, commercial enterprise, and entrepreneurial impulse.”
  In a market economy, Lincoln, as a farmer and carpenter’s son, would not be limited to those professions, and education was the key to opening other vocational possibilities like law and politics.

In his 1832 communication to the people of Sangamon County, Lincoln wrote, “I view [education] as the most important subject which we as a people can be engaged in.  That every man may receive at least, a moderate education, and thereby be enabled to read the histories of his own and other countries, by which he may duly appreciate the value of our free institutions, appears to be an object of vital importance . . . I desire to see the time when education, and by its means, morality, sobriety, enterprise and industry, shall become much more general than at present.”
  The informal education Lincoln pursued in Indiana, perhaps more than any other factor, awakened him to the vocational possibilities that existed beyond his father’s homestead.  

In 1858, the compiler of the Dictionary of Congress wrote to Lincoln and asked him for a brief sketch of his life.  Lincoln replied and related his birth date, place of birth, his profession, his military service in the Black Hawk War, and the political offices he previously held.  Lincoln also described his education in two words, “Education defective.”

While still in Kentucky, Lincoln and his sister briefly attended “A.B.C. schools” taught by Zachariah Riney and Caleb Hazel.
  After moving to Indiana, two years elapsed before Lincoln attended school again.  Although Article IX of the Indiana Constitution of 1816 called for “a general system of education . . . wherein tuition shall be gratis, and equally open to all,”
 decades passed before state government implemented this article.  The responsibility for education in the state’s first few decades fell to local families who would intermittently pool their resources to support a neighborhood school, whether private, denominational, or public.
  In Spencer County, Nathaniel Grigsby recalled that he and Lincoln “1st went to school to Andy Crawford in the year 1818, in the winter.”
  Lincoln’s schooling continued approximately five years later when “about fourteen or fifteen [years of age]” he attended Azel Dorsey’s school “about six months.”
  It was probably during these six months at Dorsey’s school that Lincoln worked the arithmetic that has been preserved from his sum book.
  After attending school with another schoolmaster, James Swaney, in 1826,
 Lincoln recalled, “I have not been to school since.”
  He estimated, “That the aggregate of all [my] schooling did not amount to one year.”


Lincoln was less than complimentary about the educational opportunities offered in Indiana.  He recalled, “There were some schools, so called; but no qualification was ever required of a teacher, beyond ‘readin, writin, and cipherin,’ to the Rule of Three.
  If a straggler supposed to understand latin [sic], happened to sojourn in the neighborhood, he was looked upon as a wizzard [sic].  There was absolutely nothing to excite ambition for education.”
  This last sentence possibly included his father, who may or may not have encouraged his son’s education.  Dennis Hanks remembered Lincoln’s “constant” and “stubborn” reading often drew the ire of his father for neglecting his chores.
  Sarah Lincoln countered that her husband “never made Abe quit reading to do anything if he could avoid it.”  She added that Thomas, “felt the uses & necessities of Education [and wanted] his boy Abraham to learn & he Encouraged him to do it in all ways he could.”
  However, Abraham Lincoln’s own derisive description of his father as “litterally [sic] without education,” and never doing “more in the way of writing than to bunglingly sign his own name,”
 lends credence to Hanks’ recollections that perhaps Thomas Lincoln was not the educational advocate that his wife portrayed.
  


Despite these educational adversities, Abraham Lincoln was not ignorant.  “Of course,” he acknowledged, “when I came of age I did not know much.  Still somehow, I could read, write, and cipher to the Rule of Three; but that was all . . . The little advance I now have upon this store of education, I have picked up from time to time under the pressure of necessity.”
  Lincoln acquired most of his education through reading, although the strongest evidence suggests it was most often not by firelight as Eastman Johnson’s painting suggests.
  Family and friends remembered Lincoln’s rapacious reading habits.  “He read all the books he could lay his hands on,” his stepmother recalled.
  David Turnham remembered Lincoln “always . . . reading, studying, & thinking.”
 John Hanks described his cousin as “a Constant and voracious reader.”
  The Bible, Aesop’s Fables, Pilgrim’s Progress, Robinson Crusoe, and Parson Weems’ History of the Life and Death, Virtues and Exploits of General George Washington were among the books friends and family said Lincoln read.
  Lincoln scholar Douglas Wilson noted, “It has sometimes been argued that there must have been something strangely propitious about this selection of titles to have constituted the preparation of so great a man.  But the truth of the matter seems to be that these were simply the only books available.”


These works notwithstanding, Lincoln biographer Albert J. Beveridge focused on several other books Lincoln encountered in Indiana, which Beveridge believed had a determinative influence on Lincoln’s future life.
  Among these titles were William Grimshaw’s History of the United States,
 Revised Laws of Indiana (1824), William Scott’s Lessons in Elocution, or Selections of Pieces in Prose and Verse for the Improvement of Youth in Reading and Speaking,
 and The Kentucky Preceptor, Containing a Number of Useful Lessons for Reading and Speaking.
  While it is futile to speculate on Lincoln’s reader-response to these books, if he did read them as Herndon’s informants claimed, then it is obvious these books introduced Lincoln to history, law (the 1824 volume of Revised Laws of Indiana included the nation’s founding documents), and public speaking, all of which would inform his future professional life.

Perhaps Lincoln’s greatest education in Indiana came through reading newspapers.  According to Lincoln’s step-mother, he became a “Constant reader” of newspapers beginning circa 1827.  David Turnham concurred and believed Lincoln began reading newspapers as early as 1828.  Spencer County resident, William Wood remembered, “Abe read the news papers of the day . . . I took the Telescope.
  Abe frequently borrowed it.”  Reportedly, Lincoln also had access to newspapers at the Gentryville general store and post office, located a few miles from his home.

Nineteenth-century newspapers were highly political.  Papers like the Brookville (Indiana) Democrat, the Cincinnati Daily Whig, or the Springfield (Massachusetts) Republican proudly proclaimed their partisanship in their titles.  Yet even more innocuous sounding newspaper titles like the Journal, Gazette, Tribune, Times, and News regularly served as political party mouthpieces.  Herndon became convinced that newspapers played a pivotal role in Lincoln’s political education.  Herndon noted, “About this News Paper business there is much dispute, but [I] think it [is] true . . . Lincoln[’]s Speeches here [in Illinois] in 1832 Convince me that he was thoroughly posted in Politics . . . during these 2 y[ear]s [after he left Indiana] he was down the River – in the Black Hawk war & clerking and Could not have under these Circumstances have read & learned so much.”
  Douglas Wilson agreed, “It was probably exposure to these highly political newspapers that helped spark Lincoln’s early interest in politics.”
 

What newspapers Lincoln might have read is very uncertain.  Wood said he subscribed to the Telescope, which was a weekly newspaper “devoted to religious and moral principles.”
  Sarah Bush Lincoln and David Turnham mistakenly believed Lincoln read the Louisville Journal while in Indiana,
 since that paper did not begin publication until after the Lincolns left Indiana for Illinois.
  However, some of Herndon’s informants from New Salem, Illinois remembered Lincoln reading the Louisville Journal there,
 which is likely since it became the leading Whig newspaper in the West.
  Although A. H. Chapman maintained that Lincoln started reading newspapers in Illinois, he did say Lincoln read the National Intelligencer,
 which originally was a Jeffersonian paper and later became a leading Whig paper.  The widely circulated and exchanged National Intelligencer was in print during the time the Lincolns lived in Indiana.

Identifying Indiana newspapers that might have influenced Lincoln’s political views is difficult.  In Lincoln’s home county of Spencer and the counties immediately adjacent, the earliest newspaper published, the Rockport Gazette, appeared in 1837, seven years after Lincoln moved to Illinois.
  Perhaps the most influential and widely circulated Whig paper in the state, the Madison Republican-Banner, also began publication three years too late to be of benefit to Lincoln in Indiana.
  Aside from a few politically independent papers like the Evansville Gazette and Bloomington’s Indiana Gazette, most Indiana newspapers of the late 1820s were pro-Jackson.
  In Washington County, approximately 100 miles northeast from Lincoln’s home, the Salem Tocsin’s short-lived advocacy of John Quincy Adams’ proto-Whig policies came to an abrupt halt when pro-Jacksonians assumed control of the paper in 1827.
  Anti-Jackson or proto-Whig newspapers became much more common in Indiana after 1830.  Two of the few viable anti-Jackson newspapers published in Indiana at the time of Lincoln’s residency were the Centerville Western Times and the Indiana State Journal.  The Centerville Western Emporium and the Richmond Public Ledger, which began as a pro-John Quincy Adams paper in 1824, merged in August 1828 to form the Centerville Western Times, which supported Henry Clay and his policies.
  However, Centerville’s remoteness from Spencer County makes it uncertain if the Western Times circulated so far afield as to be read by Abraham Lincoln.  Indianapolis’ Indiana State Journal began in 1825, and claimed to be politically independent, but it clearly was an anti-Jackson newspaper and later fully aligned itself with the Whig Party in the 1830s.
  Since the Indiana State Journal issued from the state capital, it offers an intriguing possibility for an anti-Jackson newspaper that could have been available to Lincoln in Spencer County.

If Lincoln read anti-Jackson newspapers while still in Indiana, it would help explain what Douglas Wilson described as Lincoln’s “striking political metamorphosis” from Jacksonian Democrat to Whig.
  Lincoln claimed that he was “always a whig in politics.”
  However, several of Herndon’s informants, including Dennis Hanks, Nathaniel Grigsby, and David Turnham, all maintained that Abraham Lincoln was a Jacksonian Democrat while in Indiana.
  Of course, political designation at this point in American history is problematic since the major political factions, the Jacksonian Democrats and the National-Republicans, forerunners of the Whigs, both began in the mid-1820s, and whether the parties’ influence extended into the American hinterlands to affect Lincoln in Indiana is not clear.

In 1824, there was only one viable political party in the United States: the Democratic-Republicans.  In 1800, Democratic-Republican Thomas Jefferson defeated Federalist John Adams for the presidency.  With this defeat, the Federalists, the party of Alexander Hamilton, never wielded serious power in the legislative or executive branches again, although Federalist John Marshall continued to preside over the Supreme Court until 1835.  In 1824, four candidates, all avowedly Democratic-Republicans, contended for the presidency: John Quincy Adams, Henry Clay, Andrew Jackson, and William Crawford.  Although Andrew Jackson earned the most electoral votes with ninety-nine, the four-way race split the electoral college so that no candidate earned a clear majority of 131 electoral votes, which the Constitution required for a president to be elected.  In an event such as this, the Constitution allowed the House of Representatives, where presidential candidate Henry Clay presided as Speaker, to decide the election.  While Clay’s fourth place finish in the presidential election disqualified him from further consideration for the Executive Office, he could as Speaker of the House influence the outcome of the election.  Clay put his support behind John Quincy Adams who, despite winning only thirty percent of the popular vote and earning fifteen fewer electoral votes than Jackson, became the next President of the United States.  The decision outraged Jackson and his supporters.  They blasted the decision as a “corrupt bargain,” and the party of Jefferson fragmented.  Jackson’s supporters became known as Democrats or Jacksonian Democrats, and the supporters of John Quincy Adams and Henry Clay became known as National-Republicans from which the Whig Party emerged in the mid-1830s.
  

The party of Adams and Clay had a clearly articulated platform known as the American System, which advocated protective tariffs, internal improvements, and a national bank.  In order to accomplish these goals, the National-Republicans or Whigs advocated a strong legislative branch that could facilitate these changes.  Conversely, Jacksonian Democrats have often been defined as “a coalition of people opposed to various aspects of Whiggery.”
  Unlike the Whigs, Andrew Jackson hoped to reduce “the General Government to that simple machine which the Constitution created.”
  Antebellum political historian, Harry L. Watson explained that Andrew Jackson “consistently favored low taxes and low federal expenditures, limitation of federal authority in favor of states’ rights, and a reluctance to use federal power to stimulate economic change.”
  Richard Nation added, “The main body of Democratic voters shared similar convictions about localism, seeing that the best government was that which was most local and thus most responsive to the will of the people and the peculiar needs of a given locale.”

In this respect, the majority of Hoosiers identified with Andrew Jackson’s policies and overwhelmingly supported him in the 1824 and 1828 presidential elections.  Culturally it would make sense if Lincoln was a Jacksonian as Hanks, Turnham, and Grigsby attested.  However, what these informants probably did not recall is that sixty-nine percent of Spencer County voted for future Whig leader Henry Clay in 1824.  Despite the differences in policies among Jacksonians and anti-Jacksonians, American politics in the 1820s often had everything to do with personality rather than party platform; the newness of these political factions limited the extent of their influence.  For instance, in the 1824 election, Kentuckian Henry Clay often appealed to businessmen and prosperous farmers, but he also had a strong regional following that attracted many southern Hoosiers.  John Quincy Adams found support among lawyers and other professionals, and Andrew Jackson, after rising from humble beginnings, was the champion of the common man.
  William Crawford, the fourth presidential candidate in 1824, apparently did not appeal to many Hoosiers since he was without an electoral ticket in Indiana.  In 1824, Jackson’s electors carried Indiana over Clay by 2,123 popular votes.  However, Clay won pluralities in Spencer County and several other southwestern Indiana counties including: Knox, Vanderburgh, Crawford, Perry, Pike, Gibson, and Posey.  In the 1828 presidential election, with only Andrew Jackson and John Q. Adams running, Spencer County cast seventy percent of its popular vote for Andrew Jackson.
  

The assessment of Lincoln’s early politics by Hanks, Turnham, and Grigsby may stem from the 1828 election.  If Lincoln ever was a Jacksonian, it is likely that he turned against that party around that time, and there are three details that suggest this was possibly the case.  First, Dennis Hanks maintained, “Abe turned whig in 1827-8.”  Second, the testimonies of Lincoln’s step-mother and David Turnham date Lincoln’s newspaper reading, and hence his political education to the same years Hanks stated.  Lastly, William Jones, an often overlooked character from Lincoln’s past, arrived in Spencer County in 1828, and if Herndon’s informants are believed, Jones played a crucial role in Lincoln’s political education.

William Jones
 was born in Vincennes circa 1803.
  Peter Jones, his father, was socially prominent in Vincennes as a merchant, tavern keeper, and hotel proprietor.
   Peter Jones also involved himself in politics, serving as auditor of the Indiana Territory, and as a member of the territory’s House of Representatives in 1810 and 1811.  Governor William Henry Harrison appointed Peter Jones as judge on the Knox County Court of Common Pleas.  Jones also served as Harrison’s secretary at an Indian treaty council in 1809 at Fort Wayne.
  Exactly what political education William Jones may have gained during his youth is uncertain, but Jones’ subsequent political involvement suggests that his father’s politics played a defining role in his own political thought.  Peter Jones died in 1818,
 and William moved to Kentucky two years later.  By 1828, Jones returned to Indiana, settled in Spencer County, and found employment as a clerk at the general store in Gentryville.  As a merchant, Jones likely favored many of Henry Clay’s economic policies, and he served in the Indiana House of Representatives as a Whig from 1838-1841.
  Jones’ admiration for Henry Clay was so great that he named a son, born around the time of Clay’s 1844 presidential campaign, after the Whig leader.

By the time Herndon began collecting interviews, William Jones was dead.  Several of Herndon’s informants, however, remembered Jones’ defining influence on young Lincoln.  Spencer County informants, James W. Wartmann, John S. Houghland,
 and John R. Dougherty, all with second-hand knowledge of Lincoln, maintained that Lincoln clerked for Jones.  At least two of these men, Dougherty and Houghland, apparently knew Jones personally and recounted that Jones told them that Lincoln read all the books he owned.  It is also inferred from Herndon’s notes on Houghland’s interview that Lincoln read the newspapers that Jones either subscribed to or sold.

A few other informants took the connection between Jones and Lincoln further.  Nathaniel Grigsby told Herndon, “Col[onel] Jones was Lincoln[’s] guide & teacher in Politics.”
  A. H. Chapman, though without first hand knowledge, had heard that “young Abe was warmly attached to Jones.”
  Dennis Hanks thought, “Col[onel] Jones made him a whig [sic].”
  Jones seems as good a candidate as any for indoctrinating Lincoln in the Whig’s policies.  Whether it was Jones’ influence or residual from Spencer County’s support of Clay in 1824, Lincoln became a great admirer of Clay and described the Whig leader as “my beau ideal of a statesman, the man for whom I fought all my humble life.”
  The sum of this evidence suggests that Lincoln’s reading of political and Whig newspapers and Jones’ mentoring informed Lincoln’s early political views-a clear legacy of the informal education Lincoln pursued in Indiana.

The public generally associates Lincoln with the Republican Party, rather than with the Whigs.  Yet, he affiliated with the Whigs for most of his political life until the mid-1850s when sectional issues tore the party apart.  Many former Whigs, as well as Free Soilers, Know-Nothings, and even a few Democrats disgruntled over the Kansas-Nebraska Act, reorganized as the Republican Party,
 and held their first National Convention in 1856.  Four years later, the Republican National Convention nominated Abraham Lincoln for president.

Did Lincoln’s introduction to law occur in his boyhood home as well?  From David Turnham’s testimony, Lincoln evidently became acquainted with an 1824 copy of Revised Laws of Indiana.  According to Dennis Hanks, Lincoln, while in Indiana, “attended trials – went to Court . . . Heard law Speeches & listened to law trials.”
  Spencer County resident S. T. Johnson asserted that an eighteen or nineteen year-old Lincoln witnessed a murder trial in Boonville where a local attorney, John Brackenridge, captivated Lincoln’s attention.  Johnson maintained that after Lincoln witnessed Brackenridge’s performance, Lincoln “formed a fixed determination to study the law and make that his profession.”  According to Johnson, Lincoln told Brackenridge: “It was the best speech that I, up to that time, Ever heard.  If I could, as I then thought make as good a speech as that, that my Soul would be satisfied.”
  However, the certainty of Lincoln’s encounter with Brackenridge on this particular occasion is doubtful.  The account is second-hand, and no other corroborating evidence has been located for the encounter.  Furthermore, no evidence has been located that would even confirm a murder trial occurred in Boonville during the years in question.

Johnson’s testimony is dubious, but Herndon did acquire the testimony of an actual lawyer who practiced in Spencer County at the time the Lincolns’ lived there.  John Pitcher was ninety-three years old when Herndon located him in 1888.  Pitcher’s amanuensis, Oliver Terry wrote Herndon that Lincoln “would frequently call at Pitcher[’]s office at Rockport, and was very desirous to read law with Pitcher, but his family being verry [sic] poor he could not give his time off the farm, but would borrow books from Judge Pitcher and read at home during leasure [sic] hours.”
  Pitcher did “not Know just what books it was he lent to Mr[.] Lincoln – but Says they were all stand[a]rd works of that day, and some may have been law books, as to this he will not be positive.”
  Pitcher seems to be a reliable witness despite his advanced age,
 there is some evidence that Lincoln and Pitcher remained in contact over the subsequent years, including when Lincoln returned to Spencer County in 1844 to campaign for Henry Clay; Pitcher followed Lincoln’s address with a speech of his own.

These brief encounters that Lincoln had with legal study while in Indiana, possibly inspired him to consider the profession.  After his defeat for the Illinois General Assembly in 1832, Lincoln later recalled, “He studied what he should do – thought of learning the black-smith trade – thought of trying to study law – rather thought he could not succeed at that without a better education.”
  At that time, Lincoln settled upon operating a store in New Salem, Illinois.  He continued to study and read: newspapers and English grammar.
  When the people finally elected him to the General Assembly in 1834, Lincoln began studying law “in good earnest.”
  In 1836, six years after leaving Indiana, Lincoln began his legal career.


Nathaniel Grigsby told Herndon, “Abe made his mark of manhood Even while in Indiana.”
  While Lincoln publicly downplayed, or perhaps politically played up, his humble origins in Indiana with statements like, “I was raised to farm work, which I continued till I was twenty two,”
 or challenging Scripps that no one could make anything out of his youth, the evidence is clear that Abraham Lincoln learned more than hard work and the ability to read while in Indiana.  His early life was much more than ‘The short and simple annals of the poor.’  His youth was not a disconnected prelude to greatness, as many of his early biographers portrayed it.  Rather, understanding Lincoln’s formative years in Indiana is paramount to explaining who and what he became professionally.  Life and work on the Ohio River introduced Lincoln to the market economy which opened the possibility of physically and vocationally moving beyond the confines of his father’s land; land which was central to his father’s identity as patriarch, farmer, and citizen.  For Abraham Lincoln, however, education was central to his professional identity and ambitions.  Although he derided the formal education he received as “defective,” the informal education he pursued in Indiana introduced him to politics, and probably the law.  While Lincoln established his professions in Illinois, the stories that family, friends, and neighbors told about his time in Indiana indicate that his vocational origins were in Indiana.  In Lincoln’s poem “My Childhood-Home I See Again,” he concluded with these words:


The very spot where grew the bread



That formed my bones, I see.


How strange, old field, on thee to tread,



And feel I’m part of thee!

� For further reading, or viewing, on images of Abraham Lincoln see Harold Holzer, Gabor S. Boritt, and Mark Neely, Jr., The Lincoln Image: Abraham Lincoln and the Popular Print (New York, 1984), and Harold Holzer, ed., Abraham Lincoln: Portrayed in the Collections of the Indiana Historical Society (Indianapolis, 2006).
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The first example cited refers to an injury that Lincoln’s step-sister, Matilda, sustained while doing something her mother forbade.  Lincoln insisted that Matilda tell her mother “the whole truth” about how the injury occurred.


The second example cited concerns the often recited story about Lincoln’s negligence which allowed a borrowed book to be damaged.  Many oral testimonies attest to the veracity of this incident.  The citation given is to a particular version where the storyteller, Spencer County attorney J. W. Wartmann, assessed, “True to the promptings of his inborn honesty,” Lincoln returned the book to its owner, admitted how it became damaged, and offered to pay for the loss.  Wartmann’s commentary exemplifies the character worship so often directed at Lincoln.





� For two examples see Herndon’s Informants, 109, 122 (B070913).
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� Lincoln’s mother and sister both died in Indiana.  For Lincoln’s own words on his losses, see “My Childhood-Home I See Again,” in The Collected Works of Abraham Lincoln, 8 vols., ed. Roy P. Basler (New Brunswick, NJ, 1953), 1:367-370 (B071067). Hereafter cited as Collected Works.  Collected Works are accessible online at � HYPERLINK "http://quod.lib.umich.edu/l/lincoln/" ��http://quod.lib.umich.edu/l/lincoln/� (accessed April 30, 2008).


For a psychoanalytic analysis of how Lincoln’s mother’s death may have affected him, see Charles B. Strozier, Lincoln’s Quest for Union: Public and Private Meanings (New York, 1982), 24-30 (B071017).  Strozier applied Freud’s Oedipus complex to form his interpretation.


For a socio-historical interpretation of Lincoln’s bereavement, see Kenneth J. Winkle, The Young Eagle: The Rise of Abraham Lincoln (Dallas, 2001), 14-15 (B071012).
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Lincoln drew inspiration for these poems during his first return to Indiana in 1844.  Lincoln mailed all three of these poems to Andrew Johnston a Quincy, Illinois attorney in 1846.  


In the untitled poem, Lincoln remembered Matthew Gentry, an Indiana friend who became mentally ill while Lincoln still lived in Indiana.  Seeing Gentry again for the first time in fourteen years, Lincoln found him in the same condition.  Lincoln wrote to Johnston, “In my poetizing mood I could not forget the impressions his case made upon me,” ibid., 1:385.  Many of the stanzas from the poem about Matthew Gentry also appeared in the long version of “My Childhood-Home I See Again.”





� John Locke Scripps, Life of Abraham Lincoln, ed. Roy P. Basler and Lloyd A. Dunlap (Bloomington, IN, 1961), 7 (B071019).


	Roy Basler, in the introduction to this edition, wrote, “Thirteen separate campaign biographies of Abraham Lincoln in the English language, three in the German language, and two in Welsh were issued during the campaign of 1860.”  Basler described Scripps’ Lincoln biography as the “most authoritative and influential of the lot,” ibid., 7.
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� Unfortunately there are inherent challenges with this source material.  Historians must be ever mindful of the reliability of the informants, and consider how the elapse of time and Lincoln’s assassination affected the interviewees’ memories.  Perhaps Herndon’s most notorious informant was Lincoln’s second cousin, Dennis Friend Hanks.  Herndon first interviewed Hanks in June 1865, two months after Lincoln’s assassination, while Hanks exhibited the Lincoln log cabin from Macon County, Illinois at the Sanitary Fair in Chicago.  Subsequent letters from Hanks to Herndon comprise the bulk of Lincoln’s early-life source material.  However, Herndon had reservations about Hanks’ testimony; it is clear from Herndon’s marginalia that he thought Hanks was a braggart and drunkard; see Herndon’s Informants, 103, 177, 199 (B070913).  Pulitzer-prize winning Lincoln biographer, David H. Donald assessed, “Most of [Hanks’] claims were fabricated or highly exaggerated, though certainly the two [Hanks and Lincoln] worked together on the farm and hunted rabbits together,” “We Are Lincoln Men”: Abraham Lincoln and His Friends (New York, 2003), 7 (B070911).  However, Douglas Wilson and Rodney Davis, the editors of Herndon’s Informants, acknowledged, “Hanks had closer sustained personal contact with A[braham]L[incoln] during his formative years than any other informant,” 752 (B070913).  While Hanks might not be the best source, in some cases he is the only source.  In this Research Summary, an attempt has been made to quote Hanks when other informants or other evidence corroborates his testimony, but sometimes quoting him without corroboration is unavoidable.  Hanks’ testimony exemplifies one of the major challenges concerning Herndon’s source material.


Other challenges in using the Herndon materials are methodological. Herndon often recorded his informants’ testimony in note form, rather than verbatim, which could have intentionally or unintentionally altered meaning or content.  Another difficulty is that the written record does not preserve the questions Herndon asked in these interviews.  If Herndon asked specific questions, rather than open questions, an interviewee might be inclined to give a certain answer.  For an example of this see endnote 159.  


Despite these challenges, Lincoln students and scholars still must rely on Herndon’s information if they want to know anything about Lincoln’s youth.
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Thomas Lincoln, like many other settlers, was unable to meet the payment schedule outlined by the Harrison Land Act.  To assist settlers like Lincoln, Congress passed “An Act for the relief of the purchasers of public lands prior to the first day of July, eighteen hundred and twenty,” in The Public Statutes at Large of the United States of America, ed. Richard Peters, Vol. 3 (Boston, 1846), 612-14 (B071183).  This law allowed qualified settlers to apply for extensions to reconcile their debt.  In Thomas Lincoln’s case, he applied for relief on September 12, 1821, and the government granted him another eight years to pay off his debt.  


He still struggled to meet this new payment schedule, but he benefitted from subsequent legislation that allowed for further relief.  On May 4, 1826, Congress approved “An Act making further provision for the extinguishment of the debt due to the United States, by the purchasers of public lands,” in The Public Statutes at Large of the United States of America, ed. Richard Peters, Vol. 4 (Boston, 1846), 158-59 (B071244).  This legislation allowed purchasers to reconcile their debt through relinquishment of land(s) or payment.  On April 30, 1827, Thomas Lincoln journeyed to the Vincennes Land Office and cleared his debt by relinquishing the east half of his 160 acre Spencer County claim, and another tract of land in Posey County, see Relinquishment No. 1709, photocopy, Francis Marion Van Natter Papers, Byron R. Lewis Historical Library, Vincennes University (B071248).
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	Thomas Lincoln joined the Little Pigeon Creek Baptist Church on June 7, 1823 with a letter of membership transfer.  His wife, Sarah, also joined the church on the same date with a testament of conversion experience.  In April 1824, the church appointed “Bre[thre]n. Gentry[,] Grigsby & linkhorn [sic]” to attend a Baptist church conference.  In October 1824, the church appointed Lincoln and two other men to call on a husband and wife who had separated.  The next month, the church appointed Lincoln and “Br. Gentry” to talk to Charles Harper regarding his request for a letter of dismissal.  The church appointed three trustees, including Lincoln, to “attend to the busyness” of repairing the meetinghouse in June 1825.  A search of the minutes did not reveal exactly when Lincoln became a trustee.  Lincoln’s daughter joined the church in April 1826.  In August 1826, the church selected Lincoln and two other members to “Enquire in to the Sir cumstance” of the separation of another husband and wife.  In September 1828, the church accepted resignations of Lincoln and “Br. Grigsby” as church trustees.  Thomas and Sally Lincoln requested letters of dismissal in December 1829, likely in preparation for their move to Illinois.  In January 1829, the church granted letters of dismissal to the couple, after they satisfied some questions raised by Nancy Grigsby.  The nature of the questions is not known, but it is likely that they were doctrinal.  Despite having his letter of dismissal, the church called upon Thomas Lincoln one last time in February 1830 to investigate a charge of falsehood made against a church member by Nancy Grigsby.


	The Little Pigeon Creek Baptist Church, to which Thomas Lincoln belonged, would be described as a Primitive Baptist congregation.  Primitive was not a negative descriptor.  Rather, it referred to the sect’s claim to practice an unadulterated, first century or Apostolic Christianity.  Primitive Baptists were Calvinists in theology.  Richard Nation explained, “Innate human depravity stood at the core of the Primitive Baptist worldview, informing their skepticism about human creations, their distrust of the claims of education, their adherence to a doctrine of limited atonement, their attitudes toward different races, and their understanding of the limitations of human reform,” At Home in the Hoosier Hills, 74 (B071159).  As a result they were congregational in polity, generally anti-missionary in practice, and while the Primitive Baptists had no political platform, the Jacksonian ideals of small, locally controlled government appealed to many of the denomination’s members.
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	Elizabeth Johnston married Dennis Hanks in June 1821, although the exact date of their marriage differs among the sources.  According to the ISL Genealogy Database, Matilda Johnston married Squire Hall, Dennis Hanks’ half-brother, in September 1826.
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	The first two sources, derived from Abraham Lincoln and A. H. Chapman give an August 1826 date without specifying the day.  The ISL Genealogy Database and Pratt give conflicting dates, the former states August 6, whereas the latter maintains August 2.





� “Family Record Written for Abraham Lincoln,” in Collected Works 2:95 (B071151).


Dennis Hanks and A. H. Chapman gave the strongest statements that Sarah died in childbirth, Herndon’s Informants, 42, 100 (B070913).  However, Nathaniel Grigsby, who was Sarah’s brother-in-law, was vaguer in his statement and said, “After living with [Aaron] Grigsby about two years and being the mother of one son who died wile [sic] an infant  She decease this life,” ibid., 94.  Grigsby’s testimony is generally more reliable than Hanks’ or Chapman’s, and it raises the possibility that Sarah did not die in childbirth, but from complications, post-pregnancy infection, or subsequent illness.





� A. H. Chapman wrote, “I beg leave to state that Tho[ma]s Lincoln never showed by his actions that he thought much of his son Abraham when a Boy.  he treated him rather unkind than otherwise. always appeared to think much more of his stepson John D Johnston than he did of his own,” Herndon’s Informants, 134 (B070913).  Dennis Hanks, in answering one of Herndon’s questions, said “Did Tho[ma]s Lincoln trate [sic] Abe cruly [sic]  He loved him  I Never Could tell whether Abe Loved his farther [sic] Very well or Not,” ibid., 176.


	In addition to these statements, there are secondary sources which analyze the relationship between Thomas and Abraham.  This Research Summary follows Winkle’s social and cultural explanation of the rift between Thomas and Abraham Lincoln; Winkle’s notes for the twelfth chapter of Young Eagle, “More Painful Than Pleasant,” can direct the interested reader to other sources that posit psychological explanations for the father’s and son’s estrangement.
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� Ibid., 119, 129-130 (B070913).  Green Taylor was James Taylor’s son, and he was particularly confident of the year of AL’s employment because he remembered AL being sent to bring the doctor when Green’s sister was born in 1825.  


A. H. Chapman disputed the idea that Lincoln worked at the ferry, ibid., 101.  However, Chapman was in no position to know since he did not know Lincoln in Indiana, and although he cited the memories of Dennis Hanks and Sarah Johnston Lincoln, neither of them ever addressed the matter to Herndon.  In the end, there is more evidence that Lincoln did work at the ferry than that he did not.





� F. B. Carpenter, Six Months at the White House, 97 (B071063). 


Another piece of evidence that Lincoln worked as a ferryman can be found in F. B. Carpenter’s Six Months at the White House.  Carpenter received a commission to paint First Reading of the Emancipation Proclamation of Abraham Lincoln, and had the opportunity to observe first hand the happenings in the White House.  He recorded his observations in a diary, which he later published as a book.  Carpenter recorded one conversation between the President and Secretary of State William H. Seward, whin which Lincoln recounted the story of how he earned his first dollar when he ferried two men from the shore to a steamboat.


Inconsistencies between Taylor’s and Richardson’s accounts and Carpenter’s report suggest that Lincoln’s employment for Taylor and the first dollar incident were separate occurrences.  In Carpenter’s story, Lincoln was older than Taylor maintained he was when he worked as a ferryman.  Furthermore, Carpenter related that Lincoln ferried his customers, not on a ferry, but on a flatboat.  It could also be that Carpenter reported the wrong age and vehicle.





� In 1859, Abraham Lincoln said, “When at an early age, I was myself a hired laborer, at twelve dollars per month,” Lives and Speeches of Abraham Lincoln and Hannibal Hamlin (New York, 1860), 147 (B071170).  Although exactly what labor this referred to is unknown.  Green Taylor told Herndon that his father paid Lincoln six dollars per month for his labor on the farm and operating the ferry.  Taylor added that his father paid Lincoln thirty-one cents a day for butchering hogs, Herndon’s Informants, 130 (B070913).
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In Herndon’s interview with Allen Gentry’s widow, Anna Caroline Gentry stated that Lincoln and Gentry left in April 1828 and returned in June 1828, Herndon’s Informants, 131.  For a corroborating date from Lincoln himself, see William Dean Howells, Life of Abraham Lincoln (Springfield, IL, 1938), 23 (B071018).  This 1938 special edition of Lincoln’s campaign biography contains photo-facsimilies of corrections Lincoln made to an original copy of the book owned by Samuel C. Parks, a Lincoln associate from Illinois.  Lincoln corrected Howells’ statement that the family moved to Illinois four years after the flatboat trip; he crossed out “four” and wrote in “two.”  As a point of reference, Lincoln stated that his family began the move to Illinois on March 1, 1830, “Autobiography Written for John L. Scripps,” in Collected Works, 4:63 (B071064).
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